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 اعدام های سال ۶۷:
 نمی شود با »قربانت بروم  و 

فدایت بشوم« کشور را   اداره کرد
آرمان ملی: حجت الاسلام والسملین 
حسینعلی نیری، رئیس دادگاه انتظامی 
قضات درمورد اعدام های دهه 60 گفت: 
آن برهه شرایط ویژه ای بود. وضع مملکت 
بحرانی بود. یعنی اگر قاطعیت امام)ره( نبود 
شاید ما اصلا این امنیت را نداشتیم. روزی 
۵0 - 60 ترور در تهران و شهر های دیگر اتفاق 
می افتاد. در این شرایط بحرانی باید چه کرد؟ 
باید حکم قاطعی داد. آن که دادگاه را اداره 
می کند و مسائل در دستش است باید مسئله 
را جمع کند. در این شرایط که نمی شود با 
»قربانت بروم و فدایت بشوم« کشور را اداره 
کرد. بخشی از  مصاحبه مرکز اسناد انقلاب با  
نیری به مناسبت هشتمین سال درگذشت 
آیت الله محمدی گیلانی، اولین رئیس دادگاه 

انقلاب به شرح زیر است:
 در دهــه ۶0 و اوج فعالیت های 
گروهک ها نقش حاج آقای گیلانی در 

محاکمه و برخورد با منافقین چه بود؟
ایشان رئیس محاکم بود. چند تا شعبه زیر 
نظر ایشان کار می کرد. ایشان عدالت را در حد 
اعلی مراعات می کرد. در اداره دادگاه عدالت 
را رعایت می کرد. برخورد معقولی داشت. به 
ما هم سفارش می کرد و می گفت حالا این 
شخص آدم کشته، محاکمه اش کنید، اگر 
حقش اعدام است خب اعدام شود؛ اگر زندانی 
است، زندان برود؛ اگر باید شلاق بخورد شلاق 
بخورد... در بعضی از موارد ایشان می فرمود 
خدا حکمش را معین کرده، این شخص آدم 
کشته باشد کشته شود، ترور کرده باید اعدام 
شود؛ حالا من چگونه دلسوزی کنم؟ آنجا 
عمل فحشا انجام داده، خدا گفته صد ضربه 
شلاق باید بخورد؛ من بگویم دلم می سوزد و 
نباید شلاق بخورد؟ ایشان توجهش به خدا 
و مسائل اخلاقی در حد اعلی بود. بالاخره 
شاگرد علامه طباطبایی و آیت الله بهجت 
بود و به این جهت جامع محاسن بود. ولی در 
این مسائل همین که می دانست حکم خدا و 

مسئله شرعی این است کوتاه نمی آمد.
 بحثی که در این چند سال اخیر 
دهه  اعدام های  بحث  کردند  مطرح 
شصت  و به خصوص سال 13۶۷ است. 

در این زمینه نکته ای دارید؟
آن برهه شرایط ویژه ای بود. وضع مملکت 
بحرانی بود. یعنی اگر قاطعیت امام)ره( نبود 
شاید ما اصلا این امنیت را نداشتیم. شاید 
اصلا وضعیت طور دیگری بود. روزی ۵0 - 60  
ترور در تهران و شهرهای دیگر اتفاق می افتاد. 
در این شرایط بحرانی باید چه کرد؟ باید حکم 
قاطعی داد. آن که دادگاه را اداره می کند و 
مسائل در دستش است باید مسئله را جمع 
کند. در این شرایط که نمی شود با »قربانت 

بروم و فدایت بشوم« کشور را اداره کرد!
 می گویند کسی که در زندان بود و 
داشت حبسش را می گذراند چه لزومی 

داشت که مجدد محاکمه شود؟
 این ها به خاطر همان پرونده محاکمه 
نشدند که؛ این ها در زندان دوباره شلوغ 
کردند. در فضای زندان باز هم انسجام 
خودشان را داشتند. نه تنها رابطه تشکیلاتی 
داشتند بلکه تشکیلات جدیدی هم درون 
زندان به وجود آورده بودند. از راه هایی 
که می دانستند، از بیرون اطلاعات کسب 
می کردند. جو زندان دستشان بود و لذا 
توطئه های جدید در کار بود. اینطور نبود که 
آن ها فقط بخواهند ایام حبسشان را بگذرانند. 
یک وقت کسی مثلا پنج سال زندانی است 
می گوید من باید پنج سال زندان بمانم دیگر 
چه کار دارم چه می کنند؟ ولی این ها توطئه 
کرده بودند و هماهنگی از بیرون داشتند. 
یعنی عناد خودشان را می خواستند ادامه 
بدهند. این ها می گفتند ما ضرر اقتصادی 

به نظام بزنیم. 
 یک نامه ای سال 1391 به روزنامه 
جمهوری اسلامی نوشتید درباره پسران 
حاج آقای محمدی گیلانی، ماجرا چه 

بود؟
فرزندان آیت الله گیلانی دوتایشان در 
زمین منافقین فعالیت می کردند. خب این ها 
در آن درگیری ها کشته شده بودند. شایعه 
شده بود که ایشان حکم اعدام بچه هایش را 
داده. این دروغ بود. بچه های ایشان کارشان 
به زندان نکشید و در درگیری کشته شدند. 
منتها شایعه کرده بودند که ایشان حکم 
اعدام داده است. عده ای می خواستند از 
این موضوع سوءاستفاده کنند و بگویند 
ایشان اینقدر آدم قسی القلبی است که 
حکم اعدام بچه هایش را داده، از آن طرف 
عده ای می گفتند چه آدم اخلاقمداری است 
که اینطور کرده. بعضی ها می گفتند ایشان 
چقدر انقلابی است که حتی حکم اعدام 
بچه هایش را هم داده است. در حالی که این 
مطلب دروغ بود. بچه های ایشان دستگیر 

نشدند که محاکمه و اعدام شوند.
 واکنش ایشان به این شایعات چه 

بود؟
ایشان فقط می گفت: من چه کنم بچه هایم 
به این سرنوشت گرفتار شدند؟ من اجازه 
ندارم حتی برای این ها گریه کنم که فردای 
قیامت خدا به من بگوید برای این بچه منافق 

چرا گریه کردی؟

آرمان ملی-  حمید شجاعی:  برخی بر این 
باورند که مجمع تشخیص مصلحت چندی است 
که دیگر آن تاثیر و نقش آفرینی در ارائه پیشنهاد 
و هم اندیشی در خصوص حل مشکلات کشور در 
حوزه های مختلف را ندارد. در همین راستا نیز 
شاید مهم ترین تحرکات و فعالیت های مجمع 
که برد رسانه ای بالایی نیز داشت را می توان 
در ماجرای بررسی لوایح چهارگانه کارگروه 
اقدام مالی مشترک موسوم به FATF دانست 
که شاهد بودیم اعضای مجمع در این خصوص 
اظهارنظرهای مختلف و متفاوتی انجام می دادند 
و حضور فعالانه ای در خصوص تصویب یا عدم 
تصویب این لوایح داشتند. هرچند این روزها 
مجمع تشخیص مصلحت نظام تلاش می کند با 
قدم گذاشتن در اموری مانند قانون گذاری خود را 
فعال نشان دهد اما از سوی دیگر نسبت به نقشی 
که برای آن در قانون اساسی تعریف شده و جایگاه 
مدیریتی که برای آن در نظر گرفته شده است 
که بر اساس آن بتواند به نقش آفرینی بپردازد 
نتوانسته آنطور که باید عمل کند. چنانکه محمد 
صدر یکی از اعضای مجمع درباره علت رویکرد 
انفعالی مجمع تشخیص به مسائل و مباحث اصلی 
کشور می گوید: »بعضی از روحانیون حاضر در 
مجمع بیشتر به درس، فقه و... اهمیت می دهند و 
این مباحث برایشان اولویت دارد تا مسائل مربوط 
به مجمع تشخیص.« همین نکته نیز باعث شده تا 
این گمانه زنی مطرح شود که شاید در دور جدید 
شاهد برخی تغییر و تحولات در مجمع تشخیص 
باشیم. محمدرضا باهنردیگر عضو مجمع نیز 
معتقد است: »ممکن است یک تغییرات نه خیلی 
زیاد در اعضای مجمع اتفاق بیفتد و این تغییرات 
طبیعی است. مجمع تشخیص نیازمند آدم های 
قدرتمند مجرب است و ما در مجمع تشخیص 
سه چهار دیپلمات قدرتمند می خواهیم سه 
چهار اقتصاددان و صاحب مکتب نیاز داریم، خلأ 
وجود چند آدم فرهنگی قدرتمند مجرب احساس 
می شود، اینها اگر به مجمع تشخیص تزریق 
شوند خوب است.« همین نوع رویکردهاست که 

باعث شده تا گمانه زنی ها نیز حول محور تغییر 
و تحولات در ترکیب اعضای این نهاد بچرخد. 
چنانکه طی دوره های گذشته نیز چهره ها و 
نام های شناخته شده ای در مجمع حضور یافته یا 
در دوره های بعدی از حضور در این نهاد انقلابی 
بازماندند. آنچه مسلم است احتمال اینکه برخی 
اعضای کهنسال از مجمع کنار بروند و جای خود 
را به افرادی متخصص تر در حوزه های مختلف 
بدهند، می رود. حال باید دید که این تغییرات در 
مجمع به چه سمت و سویی خواهد بود و اساسا 
شاهد تغییرات کلی خواهیم بود یا اینکه تغییرات 
جزئی و چند نفری در مجمع ایجاد خواهد شد. 
آخرین تحولات مجمع را می توان در جلسه روز 
گذشته به ریاست آیت ا... آملی لاریجانی و حضور 
سران قوای مقننه و قضائیه دید که در آن مساله 
تدوین سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه با 
هدف »پیشرفت اقتصادی عدالت محور« را در 

دستور کار قرار گرفت. 
 حذف احمدی نژاد؟

هر زمان سخن از تغییر در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به میان آمده است نخستین 

نامی که همه اذهان متوجه او شده محمود 
احمدی نژاد است. رئیس دولت های نهم و دهم 
که ابتدا به واسطه جایگاه حقوقی خود به اعضای 
مجمع تشخیص از ابتدای دور پنجم اضافه شد 
و سپس در دوره های ششم و هفتم نیز به عنوان 
شخصیت حقیقی عضو این نهاد  شد. اما با توجه 
به برخی اظهارات و تحرکات حاشیه ای او در 
مسائل مختلف که واکنش های بسیاری را در پی 
داشته و هر از چندی صحبت از کنار گذاشتن او 
از عضویت در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
شده و می شود. چه اینکه بسیاری بر این باورند 
که احمدی نژاد صرفا از جایگاه خود در مجمع 
استفاده می کند و حضور تاثیر گذاری نیز در این 
نهاد انقلابی ندارد.  از سال 96 بعد از حضور پر 
سر و صدایش در وزارت کشور برای ثبت نام در 
انتخابات ریاست جمهوری گفته می شد ممکن 
است در ترکیب جدید مجمع نامی از او برده 
نشود. حالا دوباره با پررنگ شدن گمانه زنی ها 
درباره تغییر ترکیب این نهاد گمانه زنی ها درباره 
حذف احمدی نژاد قوی تر شده است.  چه 
اینکه باهنر در خصوص احتمال کنار گذاشتن 

احمدی نژاد گفته است: »احمدی نژاد حرف هایی 
که می زند خیلی مطابق با روال عادی سیاسیون 
کشور نیست. آمدن در مجمع و نیامدن در مجمع 
را ساده تحلیل نکنیم ممکن است یک زمانی 
مصلحت های بزرگ تری وجود داشته باشد.« با 
این حال این طور نیز می توان به مساله نگاه کرد 
احمدی نژاد به خاطر اینکه دردسرسازی کم تری 
داشته باشد شاید در دور بعدی نیز حضور پیدا 
کند اما آنچه مسلم است احتمال تغییرات در 
مجمع بالاست و احمدی نژاد همواره یکی از 
گزینه های احتمالی برای تغییر. حال اینکه چه 
رویکردی در قبال مرد بهاری حاضر در مجمع 
اتخاذ خواهد شد باید به انتظار نشست و تحولات 

آینده را رصد کرد. 
 مجمع تشخیص قوه عاقله نظام باشد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با 
احتمال تغییرات در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام اظهار داشت: تغییرات در اعضای مجمع 
تشخیص می تواند گامی در جهت توزیع قدرت 
باشد. اسماعیل گرامی مقدم به »آرمان ملی« 
گفت: بسیاری از مسائل مهم کشور در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام حل و فصل می شود و اگر 
شاهد تغییرات در اعضا باشیم و اعضای جدیدی 
بتوانند از سابقه تخصصی برخوردار باشند آن 
زمان می توان گفت که در حل و فصل بسیاری از 
مشکلات و حل معضلات اساسی مردم می تواند 
تاثیر گذار باشد. قائم مقام حزب اعتمادملی بیان 
کرد: واقعیت این است که ترکیب مجمع بایستی 
از شخصیت های همه جناح های سیاسی باشد تا 
در تصمیم گیری ها برآیند همه این تصمیمات 
هم تخصصی و هم شامل همه نحله های فکری، 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی باشد. مجمع 
تشخیص جای جنجال نیست.  وی تصریح 
کرد مجمع تشخیص مصلحت نظام باید قوه 
عاقله نظام باشد و در پیچ و خم تصمیم گیری ها 
تصمیم نهایی را بگیرد و فصل الخطاب باشد تا 
تصمیمات درست و سنجیده در راستای منافع 

ملی گرفته شود. 

امیر موسوی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 سودان نیز به دنبال بهبود 

روابط بــا   ایــران است
   کشورهای عربی تمایل به تجدید روابط با   ایران دارند

 هیچ ائتلافی بدون ایران در منطقه به نتیجه نمی رسد

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: در بحبوحه 
مطرح شدن شائبه ها در خصوص تشکیل ناتوی 
عربی علیه ایران، نخست وزیر اردن در اظهاراتی گفت 
که هیچ گاه با ایران به عنوان یک منبع تهدید علیه 
امنیت ملی خود تعامل نکردیم. نخست وزیر اردن 
گفت که کشورش خواهان روابط خوب با ایران است 
اما از سوی دیگر روابط کشورش با عربستان تاریخی و 
ریشه دار است. این اظهارات در حالی مطرح می شود 
که شنیده های زیادی در راستای رایزنی ایران با مصر، 
اردن و عربستان در راستای بهبود روابط شنیده 
می شود. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت وگویی با امیر موسوی، رایزن پیشین  ایران در 

الجزایر  داشته است که در ادامه می خوانید. 
و  ایران  میان  تنش ها  کاهش  مساله   
کشورهای عربی از کجا آغاز و به چه مرحله ای 

رسیده است؟
با تلاش مصطفی الکاظمی تحرکاتی دیپلماتیک در 
منطقه آغاز شده است تا روابط ایران با مصر، اردن و 
عربستان در آستانه سفر بایدن به منطقه بهبود یابد. 
سفر مقامات ایران به شرم الشیخ در ماه گذشته، نقطه 
عطفی در این عرصه بود و ارتباطاتی میان مقامات 
ایران و سایر کشورها به وجود آمد. در این سفر مقامات 
ایران با مقامات مصر و اردن از یک سو و از سوی دیگر 
با مقامات سودانی ارتباط برقرار کرده اند. در این 
تعامل ها سودان نیز عنوان کرده که به دنبال بهبود 
روابط با ایران است. امروز کشورهای عربی تمایل 
دارند که روابط خود را با ایران بهبود بخشند اما هراس 
از برخی مسائل سبب شده تا این کشورها به سمت 
بهبود قطعی روابط با ایران گام برندارند و مشخصا در 

این عرصه موانع جدی وجود دارد. 
 مهم ترین موانع در مسیر احیای روابط ایران 

با برخی کشورهای عربی چیست؟
آمریکا از یک سو تمایل ندارد تا روابط ایران و 
کشورهای عربی به سرعت بهبود یابد و از سوی دیگر 
عربستان نیز به مانعی بدل شده است به این شکل که 
عنوان کرده تا زمانی که عربستان روابط خود را با ایران 
از سرنگرفته است، سایر کشورهای عربی نباید وارد این 
عرصه شوند تا اختلافات از میان برداشته شود. روابط 
مصر، سودان، اردن، بحرین و مراکش امروز به واسطه 
تیره شدن روابط ایران و عربستان،  تحت الشعاع قرار 
گرفته است. از طرفی دیگر این کشورهای عربی که 
رابطه خوبی با ایران ندارند، همگی به شکلی با اسرائیل 
در ارتباط هستند و نمی خواهند اسرائیل از برقراری 
رابطه آن ها با ایران دلخور شود. مشخصا کشورهای 
عربی تمایل دارند با ایران رابطه برقرار کنند اما این 
موانع کار را برای آن ها سخت کرده است. الکاظمی 
تا این لحظه موفق شده است که پنج دور مذاکرات 
امنیتی میان ایران و عربستان برقرار کند و پس از سفر 
بایدن به منطقه این احتمال وجود دارد که دیداری 
میان وزرای خارجه ایران و عربستان شکل گیرد. 
دیداری که قرار بود پیش از مراسم حج شکل گیرد 
اما به خاطر برخی مسائل این دیدار به تعویق افتاد. 
الکاظمی در سفر به تهران بحث اردن و مصر را به 
صورت جدی تر مطرح کرد و پس از این دیدارهایی 
شکل گرفته است و به نظر می رسد در آینده شاهد 
باشیم که در بغداد دیدارهای بیشتری میان مقام های 

ایران با مقام های اردن و مصر شکل گیرد. 
 تغییر موضع سریع اردن در قبال ایران و 
ابراز تمایل چندین باره برای داشتن روابط خوب 

با ایران ریشه در چه عواملی دارد؟
چندی پیش پادشاه اردن صحبت های سرنوشت 
سازی مطرح کرد و عنوان کرد که از تشکیل ناتوی 
عربی علیه ایران حمایت خواهند کرد. او موضعی تند 
در قبال ایران گرفت که پس از مدتی صحبت های خود 
را تصحیح کرد و عنوان کرد که اردن جزئی از ائتلاف 
علیه ایران نخواهد بود. این اتفاق نشان می دهد که در 
ابتدا از اردن خواسته شده علیه ایران موضع گیری کند 
اما پادشاه اردن تندروی کرده است و از او خواسته اند 
تا مواضع خود را تلطیف کند. اینکه اردن پس از آن 
سخنرانی بارها اعلام کرده که به دنبال روابط با ایران 
است در راستای جبران آن سخنرانی تند است. در این 
میان ایران نیز همواره عنوان کرده است که به دنبال 
بهبود روابط با کشورعربی و سایر کشورهای منطقه 
است. ایران به خوبی و با آرامش در قبال منطقه عمل 
کرده است و از گرفتن تصمیمات شتابزده پرهیز کرده 
است. ایران کاملا آماده برقراری رابطه است و این امر 
مهم است که چه زمانی کشورهای عربی نیز اراده این 
کار را پیدا می کنند. آن ها به خوبی می دانند که هیچ 
ائتلافی بدون ایران در منطقه به نتیجه نخواهد رسید. 
تاریخ و تجربه این امر را به خوبی ثابت کرده است و اگر 
مانع جدی وجود نداشت شاید تا به امروز کشورهای 
عربی روابط خود را با ایران احیا کرده بودند. امروز 
نیز ائتلاف های زیادی علیه سوریه و سایر کشورهای 
همسو با ایران شکل گرفته است اما هیچکدام به نتیجه 
نرسیده است. امروز نیز مشخصا ائتلاف عبری -عربی 
علیه ایران نیز به نتیجه نمی رسد با وجود اینکه 4 کشور 
عربی دیگر نیز روابط خود را با اسرائیل برقرار کرده اند. 
امروز مجموعا 6 کشور عربی به صورت علنی با اسرائیل 
در ارتباط هستند اما همین کشورها نیز نمی توانند 
ائتلاف موفقی با اسرائیل علیه ایران تشکیل دهند. 
باید توجه داشت که بایدن از داخل به شدت تحت 
فشار است و بیش از آنکه بخواهد به فکر تشکیل ناتوی 
عبری- عربی علیه ایران باشد به فکر منافع اقتصادی 
خود است و می خواهد کشورهای عربی را مجاب کند 
تا تولید بیشتری داشته باشند و انرژی ارزان تری در 

اختیار غرب قرار گیرد. 

  
 نیازمند تامل 

در برخی سیاست ها 
هستیـــم

 ظریف
  استراحت
 کنــد!

  
 تصویب قانون جامع
  لازمــه بهبــود 

برگزاری انتخابات

 قانون انتخابات نیازمند اصلاحاتی است. عضو کمیسیون 
اصل 90 مجلس نوشت: بررسی صلاحیت نامزدهای مجلس 
خبرگان رهبری و ریاست جمهوری و نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی؛ این بررسی معمولا مبتنی است بر گزارش های مراجع 
قانونی و نیز بررسی های مستقلی که از طریق دفاتر شورای 
نگهبان در استان ها صورت می گیرد و همواره معترض داشته 
است. اقدامات شورای نگهبان در تشخیص صلاحیت ها و ابطال 
انتخابات حوزه هایی که مواجه با تخلف بوده اند، استصوابی و 
فصل الخطاب است. مصطفی میرسلیم افزود: نمایندگان محترم 
سعی می کنند که در هنگام تصویب قوانین با اخطارهای خود 
مانع مغایرت با احکام شرع و اصول قانون اساسی شوند ولی 

دقت نظر شورای نگهبان کم نظیر است. 

محمدصالح کوشکی فعال سیاسی می گوید: »آقای ظریف در 
همان سال۸4 باید بازنشست می شد اما به هر حال این امکان 
برایش فراهم شد تا از سال9۲ تا ۱400 هم وزیر امور خارجه 
باشد. اکنون او به سن و سالی رسیده که باید خاطراتش را 
بنویسد. حتما اگر خاطراتش از دوران برجام را صادقانه به رشته 
تحریر درآورد، مفید خواهد بود. بهتر است او خاطره بنویسد و 
به زندگی شخصی اش برسد و دیگر به هر شکلی از عالم سیاست 
کناره  بگیرد. دوران استراحت آقای ظریف فرا رسیده  است.« 
وی افزود: »آقای ظریف که می گفت نه طالب ریاست جمهوری 
و نه واقعا توان چنین کاری را داشت. خب اگر خودش هم 
این موضوع را می داند بهتر است فقط استراحت کند و باقی 

زندگی اش را به دور از سیاست بگذراند.«

 اتفاقات حامل پیام هایی هستند که باید درک شود. 
روز گذشته سخنگوی پیشین دولت نوشت: نیازمند 
تامل در برخی سیاست ها  هستیم. علی ربیعی در حساب 
ز  توئیتر خود نوشت: عرفه و عید قربان همیشه پر ا
معنا و خاطرات ماندگار است. با اعیاد دینی درکودکی 
و شیرینی هایش، زیبایی های شناختی دعای عرفه تا 
خواندن متن های باروح شریعتی، به پیش آمدیم و بعدها 
حال و هوای خاصی که در دوران جنگ در قرارگاه ها 
باخواندن این دعای زیبا، آن روزها را معنابخش تر می کرد. 
به عنوان یک جست وجوگر تحولات ارزشی می پرسم 
آیا در انتقال ارزش ها موفق  بوده ایم؟ چگونه این اندازه 

تغییرات ارزشی صورت گرفته؟ 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: همگان بر این مهم واقف 
هستند که محمدجواد ظریف اهل هیاهو و حاشیه نیست 
که اگر چنین بود سکوت را انتخاب نمی کرد. عملکرد و رفتار 
ظریف سبب شد تا بسیاری از او برای کاندیدا شدن در انتخابات 
ریاست جمهوری ۱400 دعوت کنند اما او قبول نکرد و اخیرا 
به توضیح تصمیمش پرداخته است: آقای خاتمی پیغام داد که 
می خواهم بیایم و ببینمت؛ من هم گفتم آنقدر ادبم را از دست 
نداده ام و من به دیدار شما می آیم. به ایشان گفتم که خدمت 
می رسم؛ ایشان هم گفتند که پس به حسن آقا هم می گویم که 
بیایند. رفتم و فشار آوردند که باید بیایی. من هم استدلال های 
]عمدتا[ سیاسی خودم را گفتم.پس از انتشار این گفت وگو بود 
که ایسنا نوشت: محمدجواد ظریف در واکنش به انتقادها از 
مواضع اخیرش در مصاحبه با روزنامه صبح نو، با بازنشر پست 
سال 9۲ در صفحه اینستاگرامش نوشت: »تیرها هنوز ادامه دارد، 
تحمل ما نیز…« ظریف در این مصاحبه با اشاره به ترور شهید 
فخری زاده گفته بود که این شهید در موضوع حفاظت فیزیکی 
از خود، »بی مبالاتی« داشته است. این سخنان وی با واکنش 
برخی رسانه ها و چهره ها از جمله فرزند شهید فخری زاده مواجه 
شد. حامد فخری زاده در واکنش به این اظهارات وزیر خارجه 
سابق، نوشت: »جناب آقای ظریف! ای کاش من هم می توانستم 
مثل شما تقوا را زیر پا بگذارم و بدون توجه به مصالح کشور و 

مسائل امنیت ملی، بگویم آنچه را نباید گفت.« 
  انتقاد ظریف از منتشرکنندگان سخنرانی

اما دلواپسان به موضوع بسنده نکردند و به گفت وگوی وزیر 
سابق خارجه با دانشجویان پرداختند که خبرگزاری فارس 
منتشر کرده بود و جالب است که رسانه های دیگر از انتشار آن 
خودداری کردند چرا که به گفته ظریف قرار بر انتشار نبوده 
است.  دیروز وزیر خارجه سابق کشورمان در اینستاگرامش 

آورد: »سلام دوستان دنیای عجیبی است. در دوران مسئولیت 
وزارت خارجه همراه با همکاران دلسوزم کوشش نمودیم وظیفه 
گزارش نویسی شفاف و پاسخگویی مستمر را در حد توان به 
صورت کتبی و شفاهی و گزارش های شفاهی به مجلس شورای 
اسلامی به انجام رسانیم که آخرین نمونه آن تدوین 6 جلد 
کتاب »راز سر به مهر« و ارائه بیش از ۳000 گزارش و اسناد 
قابل انتشار مذاکرات برجام به مردم دلاور ایران بود اما پس از 
پایان دوران وزارت، تنها به آموختن، پژوهش و آموزش پرداخته 
و از انجام مصاحبه  یا حتی سخنرانی عمومی خودداری  کردم 
به امید این که مزاحمتی در راه اجرای سیاست های مورد نظر 
مسئولان کنونی برای رفع مشکلات مردم و ایران ایجاد نکنیم. 
همزمان به رسم ادب، دیدار و گفت وگوی خصوصی را به شرح 
صریح رسانه ای نشدن می پذیرفته ام – که ظاهرا باید در آن هم 
تجدیدنظر کنم – متأسفانه در چند روز گذشته یک خبرگزاری 
به روش همیشگی خود در بی توجهی به اصول ابتدایی اخلاق 
حرفه ای، به بخش های تقطیع  شده ای از یک گفت وگوی دو 
ساعته، دانشگاهی و غیر خبری با جمعی از اساتید و دانشجویان 
دست یافته و آن را به صورت گزینشی، تحریف شده و خارج از 
موضوع بحث منتشر کرده و سپس خود و همراهانش بر آن متن 
دستکاری شده حاشیه نگاری کرده و با ببر کاغذی خودساخته 
به جنگ و مناظره پرداخته اند. از آنجا که گفت وگو خصوصی و 
غیرخبری بوده، آن را ضبط نکرده اند ولی دوستان رسانه ای 
همه می دانند که متن کامل یک گفت وگوی دوساعته دستکم 
۱۲ هزار کلمه می شود و نه متن تقطیع و تحریف شده کنونی که 
با همه حاشیه نویسی ها کمتر از ۳000 کلمه است. موضوع آن 
گفت وگو نیز برخلاف ادعای ناشران، ارائه یک تحلیل دانشگاهی 
پیرامون تکثر منابع قدرت در جهان کنونی و اهمیت روایت سازی 
از یکسو و تحلیل برنامه ریزی، روایت سازی و مدیریت رفتاری 

رژیم صهیونیستی به عنوان یک مثال از سوی دیگر بود. 
علاقه مندان به ببر واقعی – و نه کاغذی – می توانند تفصیل 
بحث را در کتاب »دوران گذار روابط بین الملل در جهان پسا 
غربی« که در سال ۱۳9۵ منتشر کردیم ملاحظه کنند. دوستان 
گرامی، این جدل ها و بحث های انفرادی نه سازنده است نه باری 
از دوش مردم ایران بر می دارد و نه برپایه اصل اخلاقی و اسلامی 
و »جادلهم بالتی هی احسن« شکل می گیرد لذا سال هاست این 
تیرهای ناسزا و دروغ را با سپر تحمل پاسخ داده ام و در شرایطی 
که باید همه کوشش ها در جهت انسجام ملی و حل مسائل 
کنونی کشور و مردم باشد همین روش را ادامه خواهم داد. خدا 

می بیند و همین کافی است.« 
  شریعتمداری همیشه حاضر است

نکته قابل تامل حاضر بودن همیشگی حسین شریعتمداری 
برای هجمه به ظریف است. او در گفت وگو با فارس، درباره 
اظهارات اخیر محمدجواد ظریف وزیر خارجه دولت های 
یازدهم و دوازدهم اظهار داشت: آقای ظریف در اظهارات اخیر 
خود برخی از واقعیات بدیهی را انکار کرده است. کاش ایشان 
به جای آنکه یک طرفه به قاضی برود، با برخی از صاحب نظران 
دیگر به بحث و گفت و گوی رو در رو می نشستند تا میزان صحت 
اظهاراتشان برای همگان مشخص شود. وی درباره این جمله 
ظریف که اسرائیل فخری زاده را زد که برجام را نابود کند، گفت: 
شهید فخری زاده به شدت با برجام مخالف بود و صوت و تصویر 
آن شهید بزرگوار موجود است که نشان می دهد ایشان از 
مخالفان سرسخت برجام بوده اند؛ بنابراین باید به جناب ظریف 
گوشزد کرد که اسرائیل فخری زاده را زد که یکی از دانشمندان 
مخالف سرسخت برجام را حذف کند تا برجام حفظ شود. 
اسرائیل اگر قصد نابودی برجام را داشت باید کسانی را می زد 
که از برجام حمایت می کنند. مدیر مسئول روزنامه کیهان 
بیان داشت: کاش آقای ظریف و دوستان شان به جای این همه 
تعریف و تمجید از برجام فقط به یکی از دستاورد های آن اشاره 
می کردند! مگر مذاکرات منجر به برجام برای لغو تحریم ها نبود؟ 
خُب! آقایان بفرمایند کدام تحریم را لغو کرده اند؟ چرا توضیح 
نمی دهند که نه فقط هیچ تحریمی لغو نشده، بلکه صد ها تحریم 
دیگر هم به آن اضافه شده است. آیا آقایانی که خود را کاربلد 
و متخصص مذاکره جا می زنند، می توانند این واقعیت تلخ را 

انکار کنند؟!

»آرمان ملی« واکنش وزیر پیشین امور خارجه به متن دستکاری شده سخنانش را بررسی می کند

ظریـــف به خدا سپـــرد
  خدا می بیند، همین کافی است

»آرمان ملی« احتمال تغییر در مجمع تشخیص مصلحت نظام را بررسی می کند

احمدی نژاد و سالخوردگان روی خط خروج؟
   اسماعیل گرامی مقدم در گفت وگو با»آرمان ملی«:  حضور متخصصین در مجمع می تواند به حل مشکلات کمک کند


